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نفت و انرژی6

گزارش

اخبار شرکت ها

 آورد آب سیلاب های اخیر معادل سه روز 
مصرف آب تهران بود

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: بارش ها و سیلاب اخیر 
حدود ۱۰ میلیون مترمکعب یعنی معادل مصرف سه روز آب تهران به ذخایر 
آبی اضافه کرده است.به گزارش اقتصادسرآمد، محمدرضا بختیاری در جمع 
خبرنگاران در مورد بارش های اخیر، اظهار کــرد: میانگین مصرف روزهای 
اخیر آب در تهران معادل روزانه سه میلیون و ۶۰۰ هزار مترمکعب بوده است.
وی ادامه داد: به دنبال بارش ها و سیلاب های اخیر این تصور نادرست در افکار 
عمومی شــکل گرفته که آورد آب ســیلاب ها کمک زیادی به ذخایر و منابع 
آبی کرده است، در حالی که بخش عمده  این سیلاب ها در حوضه های آبریز 
نبوده است.مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: با آمادگی 
قبلی و تدابیر اندیشیده شده در چارچوب پدافند غیرعامل، حتی خروج ۱۲ 
ساعته تصفیه خانه های شــماره ۲ )کن( و هفتم تهران از مدار نیز هیچ خللی 
در آب رسانی به پایتخت ایجاد نکرد و از ۳۰ ســاعت پیش از آغاز سیلاب، 
آماده روبه رو شدن با این مشــکل بودیم و حجم مخازن را به گونه ای تنظیم 
کردیم که هیچ مشکلی در روند تأمین آب رخ ندهد.بختیاری خاطرنشان کرد: 
سیاست گذاری و اجرای پروژه های آب رسانی در استان تهران بر مبنای پدافند 
غیرعامل و مدیریت بحران موجب پایداری شبکه با کم ترین میزان خسارت 
شد.به گزارش ایرنا، پیشتر »فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب کشور با 
اشاره به سیلاب های اخیر گفت: از رواناب تولیدی بارش های اخیر، تاکنون 
حدود ۲۶۰ میلیون مترمکعب وارد مخازن ســدهای کشور شده که سدهای 
استان سیســتان و بلوچســتان حدود ۱۳۰ میلیون مترمکعب، سدهای استان 
تهران حدود ۹.۵ میلیون مترمکعب و سد زاینده رود نزدیک به هشت میلیون 

مترمکعب ورودی داشته اند.

 شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران
به فهرست سازمان های توسعه ای اضافه شد

با امضای معاون اول رئیس جمهور و ابلاغ دولت، شرکت مادرتخصصی ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران به فهرست سازمان های توسعه ای 
اضافه شد.به گزارش اقتصادســرآمد، هیات وزیران در جلسه مورخ ۹ مرداد 
۱۴۰۱، با توجه به ضرورت تأمین بی وقفه و مطمئن انرژی مورد نیاز کشور و 
با هدف تهیه مقدمات برای انجام تکالیف شرکت مادرتخصصی ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران در زمینه عملیات پایین دســتی نفت، هیئت 
وزیران با اضافه شدن شرکت مذکور به فهرست سازمان های توسعه ای، منوط 
به عدم توسعه ساختار و تشکیلات و عدم ایجاد شرکت دولتی فرعی، موافقت 
کرد.همچنین به موجب این مصوبه، وزارت نفت مکلف شــد حداکثر ظرف 
مدت دو ماه بعد از ابلاغ این مصوبه، پیش نویس لایحه اساسنامه شرکت یاد 

شده را برای تصویب در هیئت وزیران، ارائه کند.

آب رسانی به 1۶ هزار روستای کشور
وزیر نیرو با بیان اینکه بهترین کار خیر باتوجه به شــرایط کشور "آبرسانی" 
است، گفت: ۱۶ هزار روستای کشــور برای آبرسانی شناسایی شده است.به 
گزارش  اقتصادسرآمد، »علی اکبر محرابیان« در جلسه شورای جهاد آبرسانی 
ضمن تسلیت ایام محرم، با بیان اینکه ۴۳ سال از انقلاب اسلامی که شعار آن 
کمک به محرومان و روستاها بوده است می گذرد، اظهار کرد: تاکنون اقدام های 
گسترده ای در خصوص محرومیت زدایی در سطح کشور صورت گرفته است. 
وی افزود: در حال حاضر ۷۵ درصد کشور آبرسانی شده، اما مایه تأسف است 
که در بسیاری از روستاها همچنان مشکلات کم آبی وجود دارد.وزیر نیرو ادامه 
داد: مهم ترین خدمتی که می توان در این دوره انجام داد، موضوع آبرسانی به 
روستاهاست که در دستور کار قرار دارد.محرابیان با اشاره به لزوم آبرسانی به 
۱۶ هزار روستای کشور، از انعقاد یک قرارداد برای آبرسانی به ۷ هزار و ۶۳۸ 
روستا خبر داد.وی  با اشاره به آبرسانی ۳ هزار روستا در مدت ۳۰ ماه توسط 
خیرین، بر تدوین برنامه زمان بندی دقیق و کنترل هفتگی پیشــرفت پروژه ها 
تأکید ویژه کرد.وزیر نیرو همچنین با اشاره به خدمات انقلاب اسلامی در حوزه 
برق رسانی، ادامه داد: در حال حاضر ۹۹.۷ درصد کشور به شبکه برق متصل 

بوده، درحالی که در جهان این ضریب کمتر از ۷۰ درصد است.

 پیشرفت ۶2 درصدی پروژه هیدرات گازی
 در پژوهشگاه نفت

مسئول پروژه طرح هیدرات گازی که در پژوهشگاه صنعت نفت در حال اجرا 
است، از پیشــرفت ۶۲ درصدی این طرح خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، 
دکتر ناصر کشاورز، مســئول طرح هیدرات گازی در پنجمین جلسه کمیته 
راهبری پیشرفت این طرح، با بیان اینکه این پروژه در مدت اجرای ۴۸ ماهه 
تعریف شده است، گفت: هم اکنون ۳۹ ماه از اجرایی شدن این پروژه می گذرد 
و پیشرفت ۶۲ درصدی داشته، به گونه ای که در حال حاضر ۷ فاز فنی طرح 
هیدرات گازی فعال اســت و ۲ فاز فنی نیز خاتمه یافته اســت که گزارش 
فعالیت های مربوط به مدیریت اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران به عنوان 
کارفرمای طرح ارســال شــده و مورد تایید قرار گرفته است و تکمیل مابقی 
فعالیت های فنی تا پایان پروژه ادامه خواهد داشت.کشاورز به نتایج حاصل از 
این طرح اشاره کرد و گفت: در طول اجرایی شدن طرح هیدرات گازی چندین 
فعالیت عمده صورت پذیرفته است که بازپردازش داده های لرزه ای یکی از 
آنها اســت. با توجه به وجود داده های لرزه نگاری در سرتاسر گستره بخش 
ایرانی دریای عمان و بهبود کیفیت داده های پردازش شده در قالب این طرح، 
نتایج به دست آمده علاوه بر استفاده در مطالعات لرزه ای  این طرح، می توان در 
سایر طرح ها از آن بهره برداری کرد.به نقل از روابط عمومی پژوهشگاه صنعت 
نفت، وی تامین تجهیزات مولتی بیم اکوساندر که منجر به کسب دارایی های 
ملی شده است را از دیگر نتایج حاصل از این طرح برشمرد و افزود: با توجه به 
پیچیدگی های زمین شناسی منطقه توانستیم یکی از بزرگترین و پیچیده ترین 
مدل های ساختمانی لرزه ای ایران را در قالب این طرح تهیه کنیم. در نهایت، 
بهبود فناوری متداول ساخت چاهای مجازی لرزه ای مبتنی بر الگوریتم های 
بهینه سازی عددی از دیگر دستاوردهای این طرح است.کشاورز به همکاری 
سه جانبه پژوهشــگاه صنعت نفت، شرکت مدیریت اکتشــاف و مدیریت 
پژوهش و فناوری شرکت ملی نفت در پیشــبرد این طرح ملی اشاره کرد و 
گفت: خوشبختانه تعامل مناســبی میان مجری، کارفرما و پیمانکار از جمله 
پژوهشــگاه ملی اقیانوس شناســی و علوم جوی در حــال حاضر در طرح 
هیدرات وجود دارد که تاثیر اصلی این تعامل را علاوه بر نیل به اهداف طرح 
هیدرات گازی، می توان پس از پایان این طرح مشاهده کرد؛ چراکه با وجود 
پتانســیل های متعددی که در قالب این همکاری ها ایجاد می شود، در آینده 
 می توان همکاری های متنوع بسیاری را با توانمندی این مجموعه ها به انجام

 رساند.

تولید دانش بنیان، محور اقتصاد مقاومتی است
رییس پــارک فناوری و نوآوری نفــت گفت: تولید دانش بنیــان و توجه به 
نوآوری ها، محور اقتصاد مقاومتی اســت.به گزارش اقتصادسرآمد، »محمد 
اسماعیل کفایتی« امروز در نخستین همایش سازندگان تجهیزات صنعت نفت 
و حوزه کارفرمایی با اشاره به امضای تفاهم نامه با انجمن سازندگان تجهیزات 
صنعت نفت برای ساخت محصولات مورد نیاز این صنعت، افزود: تولید بسیار 
پر ریسک بوده و سازماندهی تولید پیچیده تر از سایر بخش ها است.وی تاکید 
کرد: تولید سخت افزار  و تجهیزات مهم است و اهمیت آن برای کشور در حال 
حاضر بسیار بالا است.کفایتی گفت: برای حمایت از تولید می توان پیشنهاد 
داد تا قوانین برای این بخش تسهیل شود.رییس پارک فناوری و نوآوری نفت 
با اشاره به اینکه  تصویر درستی از اقتصاد مقاومتی وجود ندارد، افزود: محور 
اقتصاد مقاومتی تولید است.وی اضافه کرد: محور تولید نیز صنعت، مهندسی 
و فناوری است و صنعت نیز باید با محور دانش مورد توجه قرار گیرد.کفایتی 
با بیان اینکه امسال سال »تولید، دانش بنیان و اشــتغال آفرین« است، گفت: 
انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت می تواند با شکل گیری استارتاپ 
ها به اشتغال کمک کند.وی با اشاره به ایجاد کارگروهی با این انجمن، افزود: 
به دنبال این هستیم که صنعت نفت دانش بنیان شــود و ظرفیت کار افزایش 

پیدا کند.

 صفر شدن تراز بنزین در سال 1401  
 مصرف بنزین چطور افسار پاره کرد

پس از واکسیناسیون گسترده مردم در دولت 
سیزدهم مصرف بنزین افزایش چشم گیری 
می یابد، با توجه به عدم اعتقاد وزارت نفت 
تدبیر و امید به احداث پالایشــگاه، میزان تولید بنزین 
افزایش نیافت و بنابراین منفی شدن تراز بنزین در سال 

۱۴۰۱ محتمل بود.
بــه گــزارش اقتصادســرآمد، در روزهای گذشــته 
زمزمه هایی درباره سربه سر شدن تولید و مصرف بنزین 
در رسانه های مختلف شنیده می شــود. نقطه آغاز این 
بحث ها به اظهار نظر جلیل سالاری مدیرعامل شرکت 

ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی بازمی گردد.
وی در اظهاراتی در جمع خبرنــگاران گفته بود: تعداد 
خودروهای شخصی و موتورسیکلت در کشور حدود 
۲۵ تا ۲۶ میلیون دستگاه را شامل می شود، اگر استاندارد 
جهانی را در این خودروها و موتورســیکلت ها داشته 
باشیم ۵۰ درصد کاهش مصرف خواهیم داشت، یعنی 
روزانه ۵۰ میلیون لیتر کاهش مصرف است و این حجم 
کاهش ارزش افزوده بالایی داشــته و برای کشــور و 

ارزآوری دارد.
در واقع با یک حساب سرانگشــتی، مصرف بنزین در 
خودورهای بی کیفیت داخلی، سالانه بیش از ۱۰ میلیارد 

دلار به کشور خسارت وارد می کند.
 افزایش مصرف  تراز بنزین ایران را سر به سر کرد

اما بحث پیشی گرفتن مصرف بنزین از تولید، موضوعی 
نیست که به تازگی عنوان شده باشد، خبرگزاری فارس 
در سلســله گزارش هایی در بهمن و اسفند  سال گذشته 
با بررسی روند افزایشــی مصرف طبق آمارنامه مصرف 
فرآورده های نفتی انرژی زا، نسبت به صفر و سپس منفی 

شدن تراز بنزین هشدار داده بود.
تصویر ۱ در گزارشی با عنوان »مرگ تدریجی درآمد ۳ 
میلیارد دلاری ایران از صادرات بنزین/ سال آینده تولید و 
مصرف بنزین سربه سر می شود« در تاریخ ۱۷ بهمن سال 

۱۴۰۰ در خبرگزاری فارس منتشر شده است.
طبق تصویر ۱، پس از واکسیناســیون گسترده مردم در 
دولت ســیزدهم و تعدیل قیمت بنزین با تورم، مصرف 
این سوخت افزایش چشم گیری می یابد. با توجه به عدم 
اعتقاد وزارت نفت تدبیر و امید به احداث پالایشــگاه، 
میزان تولید افزایش نیافته و در نتیجه خبرگزاری فارس 
از منفی شدن تراز بنزین در ســال  ۱۴۰۱ )سال جاری( 

خبر می دهد.
»تحویل طرح پالایشگاه ستاره خلیج فارس با پیشرفت 
حدود ۷۵ درصد به دولت روحانــی« و بهره برداری از 
آن در ســال ۹۷ باعث افزایش تولید بنزین شد. به طور 
همزمــان »افزایش قیمت بنزین در آبان ۹۸« و »شــیوع 
کرونا« از مصرف بنزین کاســت و بدیــن ترتیب، در 
سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۰ ایران در باشگاه صادرکنندگان 
بنزین قرار گرفت. حال با از بین هر سه عامل موثر، ایران 
به سمت خروج از باشگاه صادرکنندگان بنزین حرکت 

می کند.
 پیش بینی معاون سابق وزیر نفت درباره صفر شدن 

تراز بنزین در سال 1400
البته موضوع سربه سر شدن تراز بنزین تحت تاثیر افزایش 
مصرف سوخت، پیش تر در دولت دوازدهم هم پیش بینی 
شده بود. علیرضا صادق آبادی مدیرعامل سابق شرکت 
ملی پالایش و پخش در یادداشتی در روزنامه همشهری 
مورخ ۱۸ بهمن ۱۳۹۹ به صفر شدن تراز بنزین در سال 

۱۴۰۰ اذعان کرده بود 
وی در این بــاره می گوید: پیش بینی می کند متوســط 
مصرف بنزین در سال۱۴۰۰ به روزانه ۹۵ تا ۱۰۰میلیون 
لیتر برســد ؛ در این صورت خروج نام ایران از باشگاه 
صادرکنندگان بنزین دنیا و محــروم ماندن از دلارهای 
صادرات بنزین جدی تر و یک گزینه محتمل در سال های 

آینده خواهد بود.
اشــاره مدیرعامل سابق شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی مهر تأییدی است برای شدت بسیار 
بالای »مصرف« انرژی در کشــور و در واقع این هشدار 
صادق آبادی در شرایطی بیان می شود که به نظر می رسد 
ســهمیه بندی بنزین در آبان ۱۳۹۸ هم نتوانسته جلوی 

رشد مصرف مورد انتظار بنزین را بگیرد.
  مطالبه  از وزارت نفت برای »بهینه سازی

 مصرف سوخت«
همانطور که اشاره شد طبق گفته مدیرعامل فعلی و سابق 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی، افزایش 
مصرف سوخت با کاهش شیوع کرونا از مهم ترین دلایل 
صفر شــدن تراز بنزین اســت، موضوعی که آمارنامه 
مصرف فرآورده های نفتــی انرژی زا هــم آن را تایید 

می کند.
بدیــن ترتیــب جمعــی از خبرنــگاران تخصصــی 
حوزه اقتصاد انرژی با راه اندازی پویشــی با هشــتگ 
»بهینه ســازی مصرف انــرژی«، راهکارهــای کنترل 
مصرف سوخت شــامل اصلاح صنعت خودروسازی 
و توســعه ســوخت های جایگزین CNG و LPG را 
به رئیس جمهــور محترم و وزیر نفت دولت ســیزدهم 
پیشنهاد دادند که خبرگزاری فارس در گزارشی با عنوان 
»مطالبه از وزارت نفت در بهینه سازی مصرف سوخت/ 
بلاتکلیفی برنامه وزارتخانه ها در بهینه سازی « به بازتاب 
آن پرداخته است.نخســتین گام برای حل مشکل تراز 
بنزین، ریشه یابی درست مســئله است که در این ماجرا 
به جهــش مصرف بنزیــن برمی گردد. امــا در این بین 
برخی بدون ارائه »هیچ مســتنداتی«، قصد دارند درباره 
قیمت بنزین یا واردات بنزین بی کیفیت توســط دولت 
شــایعه پراکنی کنند که طبیعتا گرهی از مشــکلات باز 
نخواهد کرد.»بهینه سازی مصرف سوخت« هم اکنون به 
مطالبه عمومی نخبگان و مردم تبدیل شده است و انتظار 
می رود وزارت نفت دولت سیزدهم اقدام موثری در این 
باره انجام دهد.شایان ذکر اســت تاکنون وزارت نفت 
هیچ برنامه و اقدام موثری در حوزه بهینه سازی مصرف 

سوخت ارائه نکرده است.فارس

ایران به همکاری سازنده با اوپک ادامه خواهد داد
وزیر نفت ضمن گرامیداشت یاد محمد سانوسی بارکیندو، دبیرکل پیشین اوپک و خیر مقدم به هیثم الغیص، دبیرکل تازه اوپک گفت: ایران، به عنوان یکی از اعضای مؤسس اوپک، 
همانند گذشته به همکاری ســازنده و حمایت مؤثر خود از اوپک، دبیرکل تازه و دبیرخانه اوپک ادامه خواهد داد.به گزارش اقتصادسرآمد، جواد اوجی در سی ویکمین نشست 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و متحدانش )ائتلاف اوپک پلاس( اظهار کرد: خبر بسیار غم انگیز درگذشت جناب محمد سانوسی بارکیندو، دبیر کل پیشین اوپک 
موجب تأثر و اندوه عمیق اینجانب شداوجی با تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران، به عنوان یکی از اعضای مؤسس اوپک، همانند گذشته به همکاری سازنده و حمایت مؤثر 
خود از اوپک، دبیرکل تازه و دبیرخانه اوپک ادامه خواهد داد، تصریح کرد: اطمینان دارم موفقیت های سال های اخیر اوپک، در آینده و با مدیریت الغیص ادامه خواهد یافت. برای 

وی در مسئولیت جدید و در دوران چالش برانگیز برای سوخت های فسیلی آرزوی موفقیت دارم.

گروه انــرژی دریایی - اعظم زندیه 
- با عنایت به ضرورت توسعه کاربرد 
انرژی هــای تجدیدپذیــر در ایران و 
لزوم رعایت و همسویی با اصل ۴۴ قانون اساسی، 
سازمان ساتبا )سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی های تجددپذیر( جلب مشارکت 
و حمایت از ســرمایه گذاری بخــش غیردولتی 
را از اصلی ترین ماموریت های ســازمان و دفتر 
مشارکت های بخش غیر دولتی قرار داده است. در 
این بخش دولت حتی به سرمایه گذاران خارجی 
اجازه می دهد تا با تاسیس شــرکت در ایران و یا 
قرارداد مشارکت با شــرکت های ایرانی نسبت به 
دریافت پروانه احداث و عقد قــرارداد تضمینی 

فروش این نوع انرژی  اقدام کنند.
به گزارش اقتصادسرآمد،عواملی مانند نوسانات 
قیمت سوخت های فسیلی واشتغال زایی نوین با 
رونق بخشــیدن به انرژی های تجدیدپذیرو پیدا 
شدن معایب استفاده از ســوخت های فسیلی در 
افزایش دمای کره زمین، تغییــرات آب و هوایی 
مهلک و آلودگی محیط زیســت همه بــا هم و از 
سویی مزیت انرژی های نو که همان تمام نشدنی 
و بــدون محدودیت بــودن منابع تولیــد انرژی 
تجدیدپذیر است موجبات چرخش نگاه فعالان 
انرژی را به خود فراهم کرده است. این توجه البته 
منحصر به دولت ها نبوده، بلکه ســرمایه گذاران 
زیادی را با خود همراه کرده است به طوری که در 
بخش های مختلف این حوزه از قبیل انرژی آبی، 
بادی، خورشــیدی، زمین گرمایی، زیست توده، 
امواج و جزر و مد ســرمایه های زیادی را متوجه 

خود کرده است.
جای تاسف اســت که در ایران استفاده از انرژی 
دریاها ، امواج و جریان هــای آبی آنچنان که باید 
شناخته شده نیســت. در کشــورما به دلیل نبود 
سرمایه گذاری دولتی و خصوصی، مرکزی واقعی 
برای تحقیق در مورد این انــرژی وجود ندارد و 
علت اصلی آن تاکید بر اهمیت انرژی فســیلی و 
برنامه ریزی برای اســتفاده از انــرژی زیرزمینی 

است.

 خطر کم توجهی به استحصال
 انرژی های دریایی

محمدعلی خطیبی، کارشناس انرژی در گفت و 
گو با خبرنگار روزنامه اقتصادســرآمد، موضوع 
کم توجهی به نقش انرژی های دریایی در تحول 
انرژی های تجدیدپذیر را مخاطره  آمیز دانست و 
گفت: کشور ما به دلیل موقعیت خاص جغرافیایی 
سواحل دریای خزر و ســواحل خلیج همیشگی 
فارس و دریای عمان، توانایی برداشت مقدار قابل 
توجهی از انرژی امواج برای خودکفایی درتولید 
برق و کاهش ســهم ایران در دنیا از الودگی های 

زیست محیطی دارد.
تجدید شونده های دریایی سهمی از سبد 

انرژی ایران ندارند
یکی از مــواردی که همــاره در بــی توجهی به 

بهره گیری از انرژی های دریایی کــه در ایران به 
وفور یافت می شود مورد تاکید کارشناسان انرژی 
از جمله خطیبی قرار می گیرد، نبود توجه کافی در 
استحصال انرژی از آب دریاست که سهم زیادی 
از سبد انرژی در ایران ندارند. اما باتوجه به زوال 
پذیر بودن منابع نفت و گاز، ضرورت دارد که سهم 
انرژی های تجدیدپذیر را در دو بخش خشکس و 

دریا افزایش داد.
پیشنهادی برای دستیابی سریع به انرژی های 

دریایی
وی افزود: این انرژی های تجدید شــونده هستند 
کــه در اینده ســهم عظیمــی را در جایگزینی با 
سوخت های فسیلی ایفا می کنند. پیشنهاد می شود 
تا هرچه زودتر به مقوله مهــم انرژی های دریایی 
نگاه ویژه داشته باشیم. الان استفاده از انرژی های 

نو نیازمند تکنولوژی مربوط به خود است و باید به 
نحو مقتضی در تهیه ملزومات آن با استفاده توان 
شرکت های دانش بنیان داخلی اهتمام ویژه داشت.
تخصیص بودجه کافی و بهره گیری از ظرفیت آبی 
کشــورو تغییر رویکرد از منابع انرژی زیرزمینی 
به انرژی نو پیش از آنکه دیر شــود از ضرویاتی 
است که  کم کاری در مورد آن قابل جبران نیست، 
موضوع دیگری بود که کارشــناس انرژی به ان 
پرداخت و گفت: در سال های که بخش انرژی های 
تجدید شــونده در وزارت نیرو تشکیل شده نیز 
اقدام قابل تاملی برای گذر از ســوخت فسیلی به 
تجدیدپذیر به ویژه در حوزه دریا صورت نگرفته 
که نشان از کم اقبالی این وزاتخانه در پرداختن به 

موارد استحصال سخت انرژی های جدید است.
چرا به انرژی دریایی توجه نشده است

خطیبی تاکید داشــت: به نظر می رسد با همه گیر 
شــدن انرژی هــای تجدید شــونده و ضرورت 
دســتیابی به تکنولوژی تولید آن، دولتمردان باید 
اهتمام بیشتری در سوق دادن نگاه مصرف کننده به 
سمت انرژی های نو داشته باشند. اگر تا به امروز 
نیز توجه کافی به آن نشده دلیلی جز نبود احساس 

ضرورت نداشته است.
 به رغم اینکه عمق اب در دریــای خزر و خلیج 
فارس و دریای عمان بسمت در قسمت کشورمان 
بطور قابل توجهی نسبت به دیگر همسایگان بیشتر 
است و این امر فاکتور مهمی برای تشکیل امواج 
مناسب و استفاده از آن است که دیگر کشورهای 
منطقه از ان برخوردار نیستند اما استفاده از آن در 
سطوح تحقسقات دریایی دانشکده ها باقی است 
و اطلس دریایی نیز نتوانسته تکانه ای برای استفاده 
از انرژی های دریایی ایجاد کنــد. بهره گیري از 
انرژي حاصل از امواج، علاوه بر منافع اقتصادي، 
باعث مســتحکم تر شــدن جایگاه کشورمان در 
مسایل انرژی و زیســت محیطی در قرن حاضر 
می شــود و نباید زمان و فرصت براي بکارگیري 
این تکنولوژي را از دست داد هر چند که  تا امروز 
کشورمان فرصت سوزی زیادی در این حوزه را آ 

ن خود کرده است.

بررسی» اقتصادسرآمد« از خطر کم توجهی استحصال انرژی های دریایی

تجدید شونده های دریایی سهمی از سبد انرژی ایران ندارند

برگزیده انرژی

رییس انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت گفت: 
تعامل دولت سیزدهم با ســازندگان تجهیزات صنعت 
نفت تقویت شده و به دنبال عملیاتی شدن آن هستیم.به 
گزارش اقتصادسرآمد، احسان ثقفی در نشستی خبری با بیان اینکه 
بحث اشتغال در شرایط کنونی بسیار پر اهمیت است و مورد تاکید 
رهبر انقلاب در شعار سال نیز بوده است، افزود: اشتغال مولد پایدار 
خواهد بود. وی ادامه داد: تولید این انجمن دانش محور است و اگر 
این گونه نبود یا راکد شده بود یا به تعطیلی می رسید.ثقفی تاکید کرد: 
اقتصاد نیازمند اشتغال است و این صرفاً مربوط به ایران نیست.وی 
با اشاره به اینکه اشتغال ایجاد شــده توسط این انجمن مولد است، 
گفت: اگر چاشــنی دانش را حفظ کنیم، موفــق خواهیم بود، اکثر 
اعضای انجمن اســتصنا می توانند دانش بنیان باشند.رییس استصنا 
افزود: تصمیم بر این شد همایش مشترکی با همراهی پارک فناوری 
و نوآوری نفت برگزار شــود. وی با اشاره به اینکه تعاملات دولت 
سیزدهم با انجمن استصنا تقویت شــده است، ادامه داد: امیدواریم 
از تعامل فراتر رفته و عملیاتی شــود.ثقفی با تاکید بر اینکه تحریم 
واقعیتی است که وجود دارد، گفت: با این وجود چرخ صنعت نفت 
متوقف نشده و بخش خصوصی راهکار لازم برای تامین مواد اولیه 
را پیدا کرده است.وی به مشــکلات داخلی از جمله گمرک، بیمه، 
مالیات و... اشاره کرد و بیان داشت: اگر موانع داخلی حذف شود، 
بحث تحریم به طور نسبی حل خواهد شد. با این حال بحث روابط 
مالی با بانک ها همچنان ادامه خواهد داشت و پرهزینه خواهد بود.

ثقفی با اشاره به اینکه در مواردی مواد خام حتی از آمریکا نیز وارد 
می شود، ادامه داد: اکنون بیشــترین حجم از مواد اولیه از چین وارد 
می شود. در این نشســت، محمد اســماعیل کفایتی، رییس پارک 
فناوری و نوآوری نفت با اشــاره به اینکه رویکرد انجمن استصنا 
همگرایی و تعامل است، گفت: بحث شبکه سازی مجموعه توانمند 
باید انجام شود. وی ادامه داد: دانش بنیان شدن صنعت مفت مسیر 
پر فراز و نشیبی اســت. کفایتی با تاکید بر اینکه نفت ملی شد اما در 
صنعت اتفاق نیفتاد، گفت: بعد از انقلاب اتفاقاتی خوبی افتاد و در 
بعد نیروی انسانی کارهای بزرگی انجام شد. وی افزود: در نمایشگاه 
نفت بیش از ۲ هزار شــرکت نفتی ایرانی حضور داشتند اما ور یک 
دهه گذشــته اغلب شــرکت کنندگان خارجی بودند.رییس پارک 
فناوری و نوآوری نفت ادامــه داد: امروز ۸۰ درصد تجهیزات نفت 
در داخل تامین می شود و امیدواریم جشن خودکفایی را بگیریم.وی 
تاکید کرد: دانش بنیان شدن به نفع همه مجموعه ها است اما واقعیت 
را باید بپذیریم که اتفاقات زیرساختی باید بیفتد و قوانین به سمت 

تولید تغییر کند. 

مدیرکل دفتر صنایع شیمیایی و پلیمری وزارت 
صمت گفت: در ســه ماه نخســت پارسال ۸۵ 
هزار حلقه لاســتیک رادیال تمام سیمی تولید 
شد که این رقم در سه ماه امسال، با افزایش ۱۲ 

درصدی، به ۹۵ هزار حلقه رسید.
به گزارش اقتصادسرآمد، آقای محســن صفدری با بیان 
اینکه یکی از صنایع و محصولات راهبردی کشور، تایر به 
ویژه تایر های باری و اتوبوسی است. افزود: ناوگان حمل و 
نقل کشور به شدت به این محصول وابسته است و به نوعی 

قوای محرکه اقتصاد در کشور به شمار می آید.
اگر مشکلی در تامین و تولید این کالا به وجود آید، خیلی 
از صنایع و اصناف دچار مشکل می شود.وی اضافه کرد: 
در سال ۹۷ نیز در تامین و توزیع لاستیک باری و اتوبوسی 
مشکلی اتفاق افتاد، اما با وجود چالش های موجود وزارت 

صمت توانست از محل واردات، چالش ها را مرتفع کند.
به گفته صفدری, ۲ نوع فناوری تولید لاســتیک باری و 
اتوبوسی وجود دارد، یکی مربوط به لاستیک بایاس نسل 
گذشته و دیگری لاســتیک رادیال تمام ســیمی؛ کاربرد 
لاستیک بایاس بیشتر در ماشین ها و کامیون هایی است که 
از گذشته وجود داشته و هنوز هم مشتری خاص خود را 
دارد. در تولید این نوع لاستیک به دلیل مازاد تولید، اخیرا به 
درخواست انجمن تولیدکنندگان صادرات آن را هم آزاد 
و از شــمول قیمت گذاری خارج شده است ضمن اینکه 
بازار رقابتی بود و صادرات این لاستیک به عراق، افغانستان 
و کشور های اطراف که طالب این لاستیک هستند، انجام 
می شود.مدیرکل دفتر صنایع شیمیایی و پلیمری وزارت 
صمت اضافه کرد: در تولید لاستیک رادیال نسل جدید تنها 
۲ واحد تولیدی وجود دارد یک واحد به ظرفیت تولید ۱۰۰ 
درصدی رسیده و سالهاست با ظرفیت ۳۷۰ هزار حلقه در 

سال به فعالیت خود ادامه می دهد. 
سال گذشــته یکی از کارخانه های تولیدی توانست ۳۸۳ 
هزار حلقه تولید کند و در ســه ماه نخســت پارسال ۸۵ 
هزار حلقه تولید و امســال در همین مــدت به ۹۵ هزار 
حلقه با رشــد ۱۲ درصدی رســید.وی گفت: اخیرا یک 
واحد دیگــری راه اندازی شــده و قرار اســت ۱۰ هزار 
حلقه به بازار عرضه شــود با تولید ایــن کارخانه، حدود 
 ۵۰ درصــد نیاز کشــور به لاســتیک رادیــال برطرف

 می شود.

مدیرعامل گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس توسعه 
صنایع پایین دستی را یک ضرورت عنوان کرد و گفت: با 
توسعه این بخش ارزش آفرین، سودآور و اشتغال آفرین 
شاهد پایان خام فروشی در صنعت پتروشیمی خواهیم بود.به گزارش 
اقتصادسرآمد، با حضور دکتر علی عسکری و دکتر محمدرضا فرزین، 
تفاهم نامه دوجانبه گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس و بانک ملی 
ایران با موضوع  تامین منابع مالی مورد نیاز بابت پیشبرد طرح های در 
دست احداث و پروژه های پایین دستی و با حضور مدیران ارشد دو 
مجموعه، به امضا رسید.در این مراسم، حسین پناهیان معاون مالی و 
سرمایه گذاری گروه صنایع پتروشیمی خلیج فارس با اشاره به سابقه 
دیرینه همکاری دو مجموعه در حوزه ارزی و بازار ســرمایه، گفت: 
در حوزه تامین مالی و ســرمایه گذاری، برای همکاری با بانک ملی 
آمادگی کامل داریم، به ویژه در مسیر جدید در پروژه های پایین دستی، 
زمینه های فراوانی برای همکاری دوجانبه وجود دارد.محمدحســن 
فامیلی مدیر مالی گروه نیز در این جلســه اظهار داشــت:  با توجه به 
پروژه های در دست انجام گروه و مطالبه به حق سهامداران از ما، گروه 
صنایع پتروشیمی خلیج فارس به دنبال کسب درآمد از بانک نیست، 
بلکه تامین مالی اولویت ماســت و اگر پروژه های گروه با تامین مالی 
مناســب زودتر از موعد مقرر به تولید برسند، قطعا سودآوری خوبی 
برای میلیون ها سهامدار گروه خواهد داشــت.مدیرعامل بانک ملی 
ایران نیز در این جلسه اظهار داشــت: در استراتژی جدید بانک ملی 
قصد داریم حضور گسترده ای در حوزه انرژی داشته باشیم و در این 
اســتراتژی، هلدینگ خلیج فارس، جایگاه ویژه ای دارد.محمدرضا 
فرزین با اشــاره به برنامه های این بانک برای همکاری های مشترک 
بانکی با بانک های بزرگ منطقه، اظهار داشت: با زمینه هایی فراهم شده 
ما به زودی آماده تامین مالی از خارج از کشور در قالب صندوق پروژه 
خواهیم بود و در این حوزه و همچنین به عنوان یک نهاد تامین مالی 
و ارائه دهنده خدمات بانکی کامــلا آماده همکاری با هلدینگ خلیج 
فارس هســتیم.وی تاکید کرد: بانک ملی، نهادی ملی است و ما هم  
نگاهمان این اســت به پروژه هایی که موجب توسعه کشور می شوند 
کمک کنیم و هلدینگ خلیج فارس هم پروژه های مهم توسعه ای در 
دست اجرا دارد و ما در این مسیر در کنار این شرکت بزرگ خواهیم 
بود.در ادامه این مراسم، دکتر  علی عسکری با گرامیداشت و تسلیت 
ایام عزاداری سرور و سالار شهیدان، حضرت اباعبدالله الحسین)ع(، 
گفت: بانک ملی ایران از دیرباز تاکنون به عنوان بانکی ارزشمند، بزرگ 
و ملی در اقتصاد این کشــور نقش آفرینی کرده و به نوعی مادر همه 
بانک های ایران بوده است و انشالله با حضور دکتر فرزین که انسانی 

باتجربه و میدان دیده است.

رییس انجمن سازندگان تجهیزات صنعت نفت اعلام کرد

 تقویت تعامل دولت سیزدهم 
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با فناوری جدید
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